
6. Fjernelse af tang på Kobæk Strand (B)
Sagsnr.: 22-023943 Åbent

Kompetence
Klima- og Miljøudvalget.

 

Beslutningstema
Klima- og Miljøudvalget kan drøfte fordele og ulemper ved en lokal borgergruppes ønske om en delvis
genoptagelse af tangfjernelse på Kobæk Strand, og eventuelt beslutte at afprøve det i sommeren
2024.

 

Indstilling
Chefen for Teknik, Plan og Erhverv indstiller,

1. at Klima- og Miljøudvalget drøfter sagen.

2. at Klima- og Miljøudvalget ikke imødekommer ønsket fra den lokale borgergruppe.

 

Sagens indhold
Klima- og Miljøudvalget besluttede på møde den 8. marts 2023 (punkt 9) at ophøre med fjernelse af
tang ved kommunens badestrande.

Til baggrund for beslutningen lå en evaluering af den relativt ekstensive tangfjernelse ved
kommunens badestrande i 2022. I evalueringen blev der peget på en generel stor tilfredshed med, at
strandene nu igen får lov at ligge mere uberørte hen.

 

Baggrund for drøftelsen

Med henblik på at fremme turismen, har en gruppe lokale borgere ved Kobæk Strand henvendt sig,
med et ønske om delvist at genoptage fjernelse af tang på stranden, lokalt ved Kobæk Strand - evt.
med privat engagement.

De lokale borgere ønsker eksempelvis, at tangen fjernes én gang ugentligt hen over sommersæsonen
(hver fredag i 6-8 uger), hvor tangen i vandkanten samles op og skubbes i vandet længst mod nord,
ud for Kobæk Strand.

Ønsket er fremsat af lokale borgere, men det er usikkert, hvor repræsentativt ønsket er i forhold til
den brede skare af burgere på stranden. Evalueringen i 2022 peger med tydelighed på, at der også
findes et ønske om mere urørte strande.

 

Turisme og miljømæssige forhold

En fjernelse af tang fra Kobæk Strand vil for en kort periode få stranden til at fremstå mere
indbydende for nogle badegæster.

Andre, specielt børn, leger med tangen eller finder den som en naturlig del af opholdet ved stranden.

Lovgivningsmæssigt er der ikke noget til hinder for, at tangen i vandkanten skubbes tilbage i vandet,
for at drive i land længere henne ad kysten. En række andre kommuner har samme praksis. Der kan
imidlertid være en kedelig signalværdi i at skubbe tangen i vandet igen, fordi den af nogle bliver
opfattet som affald. Det oplevede vi i 2021, hvor Slagelse Kommune blev udskammet i en række
medier for at skubbe tangen i vandet igen.



Det vil i princippet ikke være til stor skade for biodiversiteten på strandene, at der fjernes tang på en
kort strækning i en kort periode på året. Indsatsen vil kunne sende et positivt signal til badegæster.
Desværre vil indsatsen også kunne sende et negativt signal til omverdenen, i en tid hvor fremme af
biodiversitet og havmiljø er i fokus. 

Samtidig er det hverken bæredygtigt eller klimavenligt, at anvende maskiner til en indsats, der ofte
kun har effekt frem til næste højvande. Vælger man oven i det at køre tangen bort fra stranden, så
øger man anvendelsen af maskiner yderligere. Desuden er det forholdsvis dyrt at bortskaffe tangen
ved bortkørsel.

Der er konstateret mindre mængder af PFAS i tangen, som tidligere er opsamlet. Det vurderes
imidlertid ikke at have nogen betydning i forhold til at skubbe tangen retur i vandet.

 

Praktiske forhold

Med ophør af tangfjernelse i 2023 har Entreprenørservice sat "strandrenseren" til salg, og den er
aktuelt ikke klar til benyttelse. Udgifterne til opretholdelse af maskinens funktionalitet stod på ingen
måde mål med omfanget af maskinens begrænsede benyttelse. 

Skal der fjernes tang fra stranden, anbefales det at benytte en simpel rive-anordning efterspændt en
traktor med frontlæsser, som kan skubbe tangen i vandet. En sådan løsning vil kunne lejes hos en
maskinstation, og udgiften ved 6-8 indsatser over sommeren må forventes at ligge i omegnen af 50 -
60.000 kr.

 

Retligt grundlag
Ingen bemærkninger.

 

Økonomiske og personalemæssige konsekvenser
Med vedtagelsen af budget 2024-27 er det besluttet, at Entreprenørservice skal foretage en revision
af det samlede serviceniveau, med henblik på en besparelse på 1,6 mio. kr. i 2024, stigende til 2,1
mio. kr. i 2025. I den kontekst synes det svært at prioritere økonomi til fjernelse af tang på
badestrande, til fordel for eksempelvis opretholdelse af sommerbadebroer eller andre serviceydelser
på kommunens arealer.

Hvis en tangfjernelse iværksættes ved Kobæk Strand må det forventes, at også andre lokalområder
byder ind med ønske om samme service. Derved vil udgiften til tangfjernelse forventeligt stige.

 

Tværgående konsekvenser
Ingen bemærkninger.

 

Sagens videre forløb
Ingen bemærkninger.

Beslutning i Klima- og Miljøudvalget den 12. juni 2024
Fraværende: Anders Koefoed (V), Thomas Vesth (I)

At 1: Drøftet.

At 2: Godkendt. 


